
خانــواده  ســالانه  محفــل  دومیــن  فرهنگــی/  
سینماگران حوزه هنری به بهانه آغاز دهه پنجم 
حیات سینمایی سوره و با محوریت پاسداشت 
بــزرگان و چهره هــای ماندگار ســینمای انقلاب 
اســلامی همراه با رونمایی از هویت برند جدید 
ســازمان ســینمایی ســوره شــامگاه جمعــه ۲۹ 
مهرمــاه در محوطه حوزه هنری برگزار شــد. در 
این مراسم که با حضور هنرمندان و پیشکسوتان 
ســینمای حــوزه هنــری برگــزار شــد، از محمــد 
کاســبی، منوچهــر محمدی و امــرالله احمدجو 
به بهانــه ســال ها فعالیت در عرصه ســینمای 

انقلاب اسلامی تجلیل شد.
در ابتــدای این مراســم حمیدرضــا جعفریان، 
رئیس ســازمان ســینمایی ســوره از تمرکز برای 
شکل گیری جریان تولید در حوزه های مختلف 
ســینمایی، ســریال، انیمیشن و مســتند گفت و 
اظهار امیدواری کرد این ســازمان در سال آینده 
و به صورت مســتمر هــم در حوزه ســریال های 
انیمیشن و هم آثار رئال تولیداتی داشته باشد.او 
با اشــاره به اینکه خط دیگری که در این دو سال 
دنبال شده اســت، توجه به جریان انسانی بود، 

تصریــح کرد: »اتفاقی که در این چهل ســال در 
حوزه هنری شــکل گرفته، نشــان داده است که 
حوزه همیشــه خانــه هنرمندان و محلــی برای 
افــراد دغدغه منــد بوده اســت تا بتواننــد با آثار 
خود حرفشان را بزنند. شکل گیری باشگاه فیلم 
ســوره در ۸ ســال اخیر احیای ایــن جریان بوده 
اســت. همچنین بــا تمرکز بــر اســتان ها و بهره 
بردن از مراکز استانی حوزه هنری تلاش کردیم 
فیلمسازان جوان را پیدا کنیم و جریان معرفی 
آنهــا را شــکل دهیــم.« جعفریــان در بخــش 
دیگــری از صحبت هــای خــود بــر پیگیری خط 
ســینمای امیدآفرین، قصه گــو و قهرمان محور 

تأکید کرد.
پــس از رونمایــی از لوگــو و هویــت برنــد جدید 
این ســازمان، جعفر دهقان، بازیگر پیشکسوت 
سینما و تلویزیون در سخنانی کوتاه گفت: »من 
حدود ۲۰ ســال پیش با حوزه هنــری کار کردم و 
امشب که اینجا آمدم، خاطرات بسیاری برایم 
زنده شد. خوشحالم که این مرکز توسط کسانی 
اداره می شــود کــه راه عزیزانــی را کــه در ابتدای 
پیــروزی انقلاب اســلامی حــوزه هنــری را اداره 

می کردنــد، ادامــه می دهند.«آیین پاسداشــت 
بزرگان سینمای حوزه هنری بخش انتهایی این 
محفــل بود. پس از پخش تیــزر تجلیل از اولین 
پیشکســوت، با حضــور جعفر دهقــان، مهدی 
فرجی و حسن خجسته از محمد کاسبی بازیگر 
سینما و تلویزیون تجلیل شد. دختر این بازیگر 
به نمایندگی از پدر خود در این مراســم حضور 
داشــت و محمد کاســبی در پیام ویدیویی خود 
گفــت: »مهم ترین دلیل جهش حــوزه و حرف 
اول آن در تمام ابعاد هنری در ایران، عشــق به 
انقلاب اســلامی بود. همین موضوع باعث شد 
بسیاری از ســینماگران آرزوی همکاری با حوزه 

هنری را داشته باشند.«
ë دید مهربانانه به ذخیره عظیم فرهنگی 

در ادامه مراســم و پــس از پخش تیزر مرتبط با 
دومین چهــره ، از منوچهر محمدی تهیه کننده 
ســینما بــا حضــور امیررضــا مافــی مدیــر مرکز 
انیمیشن ســوره، منوچهر شاهســواری، محمد 

احسانی و محمدرضا شفیعی تجلیل شد.
طبق اعلام روابط عمومی ســازمان ســینمایی 
ســوره، منوچهر محمــدی در ســخنانی مطرح 

کــرد: »آنچــه کــه تاکنــون انجــام داده ام، طبعاً 
دغدغــه فکــری، روحــی و ذهنــی مــن در ایــن 
ســال ها بوده اســت. ما که به میانه دهه ششم و 
هفتم خود رســیده ایم اما امیدوارم نسل جوان 
بتوانــد آن چیــزی کــه بــا انقــلاب رخ داد و مــا 
صاحب سینمایی شــدیم که هویت، فرهنگ و 
بن مایه اصلی کشــور اســت، با سعه صدر بدان 

نگاه کند و قدرش را بداند.«
او خاطرنشــان کرد: »دوســتانی که با ســینمای 
پیش از انقلاب آشــنا هستند، می دانند معدود 
آثار شــاخص و چشــمگیری داشــتیم اما اینکه 
در شرایط جنگی، مشــکلات عدیده اقتصادی، 
تحریم ها و... نسلی دغدغه مند توانسته پرچم 

ســینما را برافراشــته نگه دارد، شایسته تجلیل 
اســت. آرزو دارم مدیــران فرهنگــی کشــور بــه 
ذخیــره عظیــم فرهنگی با دیــد مهربانانه نگاه 
کننــد چراکــه قطعــاً می توانــد اتفاقــات بســیار 

بزرگ تری به وجود بیاید.«
ë  بــه اســتخوان  میانجــی،  نیروهــای  بــدون   

استخوان خواهد خورد
منوچهر شاهسواری تهیه کننده سینما نیز عنوان 
کــرد: »یکــی از ویژگی هــای منوچهــر محمدی 
که خوب اســت در این ایــام و روزها به آن توجه 
بیشتری شــود این است که طوفان تغییرات در 
همه فضاها و فرایندهای اجتماعی ایران خواه 
یا ناخواه شــکل می گیرد. امــا آنچه که می تواند 

ایــن تغییــرات را آرام، متین و بــا آرامش پیش 
ببرد، حضــور نیروهای میانجی  اســت؛ آنهایی 
کــه می تواننــد ســخن بگوینــد و مهم تــر از آن 
می توانند بشنوند. عبور از نظم قدیم به هر نظم 
جدیدی نیازمند نیروهای میانجی و ســال های 
متمادی  اســت که من این روحیه را در منوچهر 
محمــدی دیــده ام و شــاهد تلاش هــا و اشــک 
و خــون دل خوردن هایــش بــوده ام تــا بتوانــد از 
دستاوردی به نام سینمای ایران مراقبت کند که 
مهم ترین محصول ۴۰ ساله اخیر حوزه فرهنگ 
کشور است.«این تهیه کننده سینما خاطرنشان 
کــرد: »بــه یــاد داشــته باشــیم بــدون نیروهای 
میانجــی، اســتخوان به اســتخوان خواهد خورد 
و حــق این جامعه و ســرزمین و حق تمدنی که 
ما به پشتوانه اش اینجا ایستاده ایم، این نیست 
که اســتخوان ها به اســتخوان بخــورد. فرهنگ و 
هنر و البته رسانه می تواند نقش مهمی در این 
عرصه بازی کند و شاید اساساً مأموریت تاریخی 

و فطری اش همین باشد.« 
ë نسل به نسل از سلمان فارسی بهره می برند

در ادامه مراســم و پخش تیــزر تجلیل از چهره 

ســوم، با حضور وحید پناهلو مدیر مرکز سریال 
فــرآورده،  مجتبــی  والی نــژاد،  حبیــب  ســوره، 
عبدالحمیــد قدیریان و هادی مقدم دوســت از 

امرالله احمدجو تجلیل شد.
احمدجو در بخشی از سخنانش درباره آخرین 
وضعیــت ســریال »ســلمان فارســی« توضیح 
داد: »به شــما این مژده را می دهم که »سلمان 
فارســی« کار ویــژه ای اســت کــه نســل به نســل 
می توانند از آن بهره ببرند.  کارگردان اثر جانش 
را پای این ســریال کــه تاکنون چیزی حــدود ۴۰ 
درصد آن ساخته شده، گذاشته است و امیدوارم 

کار با این روال و کیفیت ادامه پیدا کند.«
مجتبــی فــرآورده، تهیه کننــده نیز در ســخنانی 
کوتــاه بیــان کــرد: »امــرالله احمدجــو یکــی از 
زبردســت ترین نویســندگان در حــوزه ســینما و 
تلویزیون است. ایشان ســال های سال است که 
کار نکــرده، در حالی که فیلمنامه بســیار زیبایی 
درباره پیامبــر)ص( دارد که فکر کنم مربوط به 
۲۰ سال پیش است و همچنان خاک می خورد. 
باید قدر نویســندگان مان را تا دیر نشــده است، 

بدانیم.«
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بزرگداشت پیشکسوت حوزه تجسمی

بریرانــی،  صــادق  بزرگداشــت  همایــش 
همــراه  بــه  هنرهــای تجســمی  پیشکســوت 
بــا  هنرمنــد  ایــن  آثــار  تازه تریــن  نمایشــگاه 
عنــوان مجموعــه ســیمرغ، دوشــنبه ۲ آبــان 
۱۴۰۱ در فرهنگســتان هنر برگزار می شود.این 
بزرگداشت با دبیری هنری محمدعلی رجبی 
و در سه بخش »پژوهشی«، »نمایشگاهی« و 

»چاپ و انتشار کتاب« بوده است.
در نمایشگاهی که ویژه این مراسم در مؤسسه 
فرهنگی هنری صبا گشایش می یابد، علاوه بر 
تازه تریــن آثــار بریرانی که مجموعه ســیمرغ 
نــام دارد و شــامل 3۰تابلــو اســت، دیگــر آثار 
و  بــه مجموعه هــای شــخصی  وی متعلــق 
گنجینــه آثــار مــوزه هنرهــای معاصــر تهران 
نیــز به نمایش در خواهد آمد. نمایشــگاه آثار 
صــادق بریرانــی از 3 تــا ۱۲ آبــان ۱۴۰۱ )به جز 
ایام تعطیل( از ســاعت ۱۰ تا ۱۸، در مؤسســه 

فرهنگی هنری صبا برپا خواهد بود./مهر 

تأثیر ناآرامی های اخیر بر رکود موسیقی

محمدحســین توتونچیان که تیرماه امســال 
کنســرت نمایــش »ســی صد« را بــا طرحــی 
بــرد،  صحنــه  روی  پورناظــری  ســهراب  از 
دربــاره آخرین وضعیت ایــن اثر گفت: طبق 
برنامه ریزی هایی که داشــتیم می خواســتیم 
مهرمــاه  را  »ســی صد«  نمایــش  کنســرت 
امسال در شــهر اصفهان روی صحنه ببریم، 
از طرفــی قرار بود در هفتــه اول آبان ماه که با 
تولد کوروش مصادف اســت، »ســی صد« را 
در تخت جمشید هم اجرا کنیم که متأسفانه 
ایــن اتفاق نیفتاد. اتفاق دیگــری که برای آن 
برنامه ریــزی کــرده بودیــم ایــن بود کــه اثر را 
همزمــان با برگــزاری جام جهانــی فوتبال در 
جزیره کیش اجرا کنیم که متأسفانه هیچ کدام 
از این اتفاق ها میسر نشد.توتونچیان در پایان 
بر اینکه رفع ناآرامی ها و مساعد شدن شرایط 
صبــوری می طلبد، تأکیــد کــرد. ناآرامی های 
اخیر اوضاع بلاتکلیفی را برای موسیقی رقم 

زده است. ما باید صبور باشیم./ایلنا 

روزهای پایانی تصویر برداری »شهباز«

 ســریال »شهباز« به نویســندگی مینا خدیوی 
در ژانــر پلیســی معمایــی با موضــوع فضای 
مجــازی و پلیس ســایبری مدتی اســت که در 
شهر تهران در حال تصویربرداری است و این 
روزهــا در مراحــل پایانــی تصویربــرداری قرار 
دارد. »شهباز« را حمیدرضا لوافی کارگردانی 
می کند و درباره یک گروه سایبری است که در 
جســت و جوی یک هکر بین المللی هســتند. 
پلیــس ســایبری بــا اشــراف بــه ایــن فضــا بــا 
مجرمین برخورد می کند و به داستان مردمی 
هم که از آنها سوءاســتفاده شده و مورد نشان 
افراد خلافکار قرار گرفته اند، می پردازد. آرش 
مجیدی، رضــا داوودنژاد، علیرضــا آرا، میلاد 
میرزایــی، مهدخــت مولایــی، نیمــا نــادری، 
و...  بهارمســت  فاطیمــا  همتــی،  ســیروس 

بازیگران این سریال هستند.
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گروه فرهنگی/ وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
برای شــرکت در دوازدهمین اجــلاس وزرای 
اطلاع رســانی ســازمان کشــورهای اسلامی با 
موضوع اصلی »محکوم کردن اطلاع رسانی 
نادرســت و اسلام هراســی« بــه ترکیــه رفت.

او طــی دیداری با رئیــس این اجلاس بر عزم 
جمهــوری اســلامی بــرای توســعه روابط دو 
کشــور تأکیــد کــرد. همچنیــن در گفت وگویی 
با رئیــس مجمع جوانــان ســازمان همکاری 
ایــران بــرای میزبانــی  اســلامی، از آمادگــی 
اصفهان به عنوان پایتخت جوانان کشورهای 

اسلامی خبر داد. 
ë  از میزبانــی  بــرای  »اصفهــان«  آمادگــی 

پایتخت جوانان کشورهای اسلامی
آنطور که روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نوشته، محمدمهدی 
اســماعیلی که بــرای حضــور در دوازدهمین 
اجلاس وزرای اطلاع رســانی کشورهای عضو 
سازمان همکاری اسلامی به ترکیه سفر کرده، 
عصر جمعه گذشته در دیداری با طاها ایهان، 
رئیــس مجمــع جوانــان ســازمان همــکاری 
اســلامی )ICYF( بــا اشــاره بــه ظرفیت های 
فرهنگی، هنری و علمی کشورمان، از آمادگی 
بــرای توســعه و  ایــران  اســلامی  جمهــوری 
گســترش روابــط با مجمــع جوانان ســازمان 
همکاری اســلامی خبر داد و گفت: »شایسته 
اســت این همکاری هــا در زمینه های علمی، 

فرهنگی و هنری گسترش یابد.«
اسماعیلی همچنین در ادامه سخنان خود به 
جایگاه تاریخی اصفهان اشــاره و درخواست 
کاندیداتــوری این شــهر را به عنــوان پایتخت 
جوانــان کشــورهای اســلامی ۲۰۲3 که پیش 
از ایــن طــی مکاتبــه رســمی وزیــر ورزش و 
جوانان کشورمان مطرح شده بود مورد تأکید 
قــرار داد. وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی در 
بخــش دیگری از ســخنانش درباره تأســیس 
دبیرخانه ســفیران جوان کشــورهای اسلامی 
در ایــران اعــلام آمادگی کرد.طاهــا ایهان نیز 
در این دیدار ضمن ارائه گزارشــی از فعالیت 
ایــن مجمــع گفــت: »از برگــزاری جشــنواره 
جوانان کشورهای اســلامی در ایران استقبال 

می کنیم.«
بنابر خبر دیگری، اســماعیلی در ادامه ســفر 
خود به ترکیه طی دیداری با فخرالدین آلتین، 
ســخنگوی دولت ترکیه و رئیس دوازدهمین 
کشــورهای  اطلاع رســانی  وزرای  اجــلاس 
اســلامی گفــت: »سیاســت دولت ســیزدهم 
توســعه و گسترش روابط با همسایگان بویژه 
ترکیــه اســت و نقــاط مشــترک فرهنگــی دو 

کشورما را به هم نزدیک تر می کند.«
ë  تلاش رسانه های معاند برای ارائه تصویری

خشونت آمیز از اسلام
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در این دیدار بر 
عزم جمهوری اسلامی برای توسعه روابط دو 

کشور تأکید کرد و افزود: »با توجه به مشترکات 
بــرای  دارد  ضــرورت  کشــور،  دو  فرهنگــی 
همگرایی در جهان اســلام در کنار هم باشیم 
و موفقیت هر یک، موفقیت دو کشور دوست 
و همســایه در منطقه قلمداد می شود. ترکیه 
و ایــران دشــمنان مشــترک دارند کــه تلاش 
می کنند کشورهای جهان اسلام کنار یکدیگر 
نباشــند و ارتباط آنها توســعه نیابد. سیاست 
دولت سیزدهم تعمیق ارتباطات همسایگی 
اســت.«وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی فضای 
مجازی و تلاش رسانه های غربی را مخدوش 
ساختن چهره جهان اسلام نزد افکار عمومی 
»رســانه های  کــرد:  خاطرنشــان  و  دانســت 
معانــد ســعی دارند چهــره خشــونت آمیز از 
اســلام نشــان دهند. ایران و ترکیــه می توانند 
بــا همــکاری مشــترک در ایــن عرصه نقشــه 

دشمنان را خنثی کنند.«
ë  اسلام هراسی معلول قرائت های افراطی

است
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بــا تأکید 
بر اینکه اســلام هراسی، معلول روایت های 
جعلی ارباب قدرت رســانه ای است، گفت: 
قرائت هــای افراطــی از اســلام بــا تکیــه بــر 
مقاصــد سیاســتمداران خلق شــده اســت؛ 
وگرنه چگونه ممکن است گروه های افراطی 
انــدک  زمانــی  فرصــت  در  داعــش  چــون 
پدیــد آیند.به گــزارش ایرنــا، محمدمهدی 

اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
دوازدهمیــن اجــلاس وزرای اطلاع رســانی 
کشــورهای اســلامی با بیان اینکه از ســال ها 
پیــش، قدرت هر کشــوری در جهان با توجه 
به توانایی هــای نظامی، اقتصادی و امنیتی 
آن کشــور طبقه بندی می شد، گفت: قدرت 
فرهنــگ و معنا همواره نادیده گرفته شــده 
اســت. از ســویی در جهــان در حــال تغییــر 
کنونی، مفهوم قدرت متحول شده و قدرت 
معنــا در برابر قــدرت مــادی افزایش یافته 
است.وی با اشاره به اینکه امروز این روایت ها 
هســتند که افکار عمومی را تحت تأثیر قرار 
می دهنــد، خاطرنشــان کــرد: روایت هــا در 
رویارویــی با یکدیگــر قرار گرفته انــد و دوران 
جنگ روایت ها آغاز شــده است، همچنین 
اقناع افــکار عمومی در جهان با روایت های 

تحریــف شــده و جعلــی، دچــار بی اخلاقی 
مفرط شده است و از مسیرهای غیر اخلاقی 
و روایت های ناصحیح می کوشــند تا اسلام 
هراســی را در افــکار عمومی، بــه باور تبدیل 

کنند.
اســماعیلی افــزود: امــروز گفت و گــو نیاز 
مبرم جامعه مســلمانان اســت، همچنین 
پیامبــر عزیــز اســلام)ص( فرمــوده اســت: 
»ان الدین النصیحه« دین همانا خیرخواهی 
اســت. خیرخواهی بــرای مخلوقــات الهی، 
یکی دیگر از بخش های کانونی دین اســت. 
از سویی حس فطری تشخیص خیرخواهی 
از بدخواهی از حس های ناشناخته و پنهانی 
درون بشر است. خیرخواهی حسی را با خود 
حمل می کند که راه نفوذ به قلب ها را در پی 
دارد. مولانــا می گوید: می رود از ســینه ها در 

سینه ها، از ره پنهان صلاح وکینه ها.
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در ادامه 
گفت: اینکــه جهان غرب این اندیشــه زلال 
را چگونــه روایــت کــرده اســت کــه از درون 
آن اســلام هراسی پدیدار شــده، قابل تأمل 
است و این پرسش پیش می آید اکنون برای 
جلوگیری از اسلام هراسی که موضوع اصلی 
ایــن اجلاس اســت چــه بایــد کرد؟بــه نظر 
می رســد ابتدا بایــد هم نظــری در روایت ها 
را بیــش از آنچــه کــه هســت ترویــج کنیم و 
قــدرت معنا را جــدی بگیریــم. از همین رو 
پیشــنهاد می کنــم موضوع اجــلاس بعدی 
را راهکارهای کشــورهای اســلامی در روایت 
صحیح از اســلام قــرار دهیــم و از هم اکنون 
بکوشــیم تــا راهکارهای خــود را تــا اجلاس 

بعدی ارائه نماییم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اجلاس وزرای اطلاع رسانی سازمان کشورهای اسلامی  عنوان کرد

سیاست دولت سیزدهم تعمیق ارتباطات همسایگی است

تقدیر از سه چهره ماندگار سینمای حوزه هنری

نیلوفر ساســانی/ می گویند همین فرصت چند 
روزه فیلــم دیدن- برای فیلم کوتــاه که عرصه ای 
بــرای عرضــه نــدارد- مزیــت مهــم حضــور در 
جشــنواره اســت. حضوری که حتی به فیلمساز 
جوان انگیزه می دهد جــا نزند و فیلم بعدی اش 
را بســازد. ســاختن فیلم کوتاه برای فیلمســازان 
تازه نفــس امــا کــم دســت انداز نــدارد. موانــع و 
مشــکلات در شهرســتان ها گاهی ســد می شوند. 
صمــد  و  پذیرفتــه  امیــر  مــرادی،  محمدرضــا 
قربان زاده که در سی ونهمین جشنواره فیلم کوتاه 
حضــور دارند از دســت وپنجه نرم کــردن با این 

مشکلات به »ایران« گفته اند.

ë  نمایــش ســالن  بــه  را  پایــش  ســرمایه گذار 
نمی گذارد

محمدرضــا مــرادی بــا کارگردانی فیلــم کوتاه 
داســتانی  بخــش  در  اراک  از  »رنگارنــگ« 
سی ونهمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهــران حضــور دارد. فیلــم او از آثــار اقتباســی 
جشــنواره و برداشــتی آزاد از علاءالدیــن و غول 
چراغ جادو است. این کارگردان معضل تأمین 
بودجه را بزرگترین مانع در ساخت فیلم کوتاه 
می دانــد و بر این باور اســت  برگزیده شــدن در 
جشنواره  ها تا حدودی به فراهم کردن شرایطی 
برای دریافت بودجه با مشــکلات کمتر کمک 

می کند.
این فیلمســاز جــوان درباره موانع و مشــکلات 
ساخت فیلم کوتاه به »ایران« می گوید: »تهران 
و شهرســتان فرقی نــدارد. برای شــروع باید در 
شــورای پیچینگ که چند ســالی اســت توسط 
انجمن ســینمای جوان برگزار می شود شرکت 
کنیــد و طرح تان را ارائه بدهید، اگر رأی بیاورید 
مسیر ساخت فیلم تا حدودی هموار می شود و 
این هم منوط  به کارنامه فیلم های قبلی است، 
اینکــه فســتیوالی رفتــه باشــی و بتوانــی درجه 
حرفــه ای بگیــری؛  البته با این هــم نمی توانی 
فیلمت را بســازی، چون الان میانگین ساخت 
فیلم کوتــاه چیزی بین ۲5۰ الــی 3۰۰ میلیون 
تومــان اســت و بودجه ای که انجمــن می دهد 
در بهتریــن حالــت ۱۰۰ میلیــون تومان اســت. 
بنابرایــن فیلمســاز بایــد ۲۰۰ میلیــون دیگر از 
جیــب خودش هزینــه کند یا اسپانســر دیگری 
پیــدا کنــد. فیلمســازانی کــه تــازه می خواهنــد 

کارشــان را شــروع کنند شــاید بــه 3۰۰ میلیون 
تومن نیاز نداشته باشند و با ۱۰۰ میلیون تومان 
هم بتوانند فیلمشــان را بسازند اما آنها هم به 
همین تناسب مشکل دارند چون بودجه ای که 
انجمــن به آنها می دهد در نهایت ۲5 میلیون 
تومان است یعنی همچنان جور کردن سرمایه، 
معضل اصلی و اساسی فیلم کوتاه است بویژه 

که بازگشت سرمایه ای هم وجود ندارد.«
او در پاسخ به این سؤال که حضور در جشنواره 
فیلــم کوتاه و کســب موفقیت تا چه انــدازه در 
جلب اعتماد ســرمایه گذار مؤثر اســت، پاسخ 
می دهد: »جشنواره فیلم کوتاه تهران بی اغراق 
حــوزه  در  خاورمیانــه  جشــنواره  معتبرتریــن 
فیلــم کوتاه اســت و در ایران تنها جایی اســت 
که فیلمســازها می تواننــد آثارشــان را نمایش 
بدهنــد و از طرفی خود فیلم خود را هم تبلیغ 
کنند، اما این اتفاق هم دلیل بر جذب سرمایه 
نمی شود،چراکه سرمایه گذار پایش را به سالن 

نمی گذارد و فیلم کوتاه نمی بیند!«
مــرادی درعیــن حال دربــاره دســتاورد حضور 
در جشــنواره برای فیلمســازان جــوان توضیح 
می دهد: »در سال حدود 3 هزار فیلم در ایران 
ســاخته می شود که از این تعداد فقط 4۰ فیلم 
مجوز نمایش در جشنواره فیلم کوتاه تهران را 
می یابند. بزرگترین امتیاز حضور در جشــنواره 
همیــن نکته اســت کــه فیلمــت را با دوســتان 
دیگــر و در بهترین حالت ممکــن دیده ای. هر 
فیلمســازی دوســت دارد فیلمــش را حداقــل 
3۰۰ تا 4۰۰ نفر ببینند. ضمن اینکه فستیوال ها 
محلی هســتند بــرای اینکه فیلمســازها با هم 
معاشرت کنند، ساخته های هم را ببینند و گپ 
و گفت داشته باشند. در ایام جشنواره با عوامل 
تولید، فیلمبردار، تدوین گر و... آشنا می شوی، 
کم کــم بچه هــا را پیــدا می کنی و تیــم خودت 
را تشــکیل می دهــی. مهمتریــن اش همیــن 

اتفاق هاست.«
ë من هم قسمتی از این پازل هستم؟

صمد قربان زاده با اولین تجربه کارگردانی اش 
»سریشــوک« به تهیه کنندگی اکرم خوشــوقت 
پیر و با مشارکت انجمن سینمای جوان ارومیه 
بــه جشــنواره فیلــم کوتاه تهــران آمده اســت. 
داســتان ایــن فیلم دربــاره تلاش انســان برای 
رســیدن به نامیرایــی برگرفته از اســطوره های 

ایرانــی بویــژه »هدیــوش« اســت. او در ابتدای 
مســیر فیلمســازی و در اولیــن تجربــه حضــور 
خــود در جشــنواره، نقــش کمبود امکانــات در 
شهرستان ها را در مقایسه با تهران در خروجی 

آثار مشهود می داند.
این فیلمســاز جوان در پاســخ به سؤالی درباره 
کمیــت حضــور فیلمســازان شهرســتانی بــه 
»ایــران« می گویــد: »این اتفــاق زمانی جامع و 
کامل اســت که از حد اعداد و آمار فراتر رود. در 
بخش داســتانی حدود 5۰ فیلم انتخاب شده 
که نصفش از تهران اســت. درست است همه 
یک جا جمع شدیم اما من به عنوان فیلمساز 
شهرســتانی احســاس می کنــم یــک جاهایــی 
کــم مــی آورم. امکانــات فیلمســازان تهرانی و 
بودجه هایــی کــه صــرف کرده اند بــرای من در 
دسترس نیســت. درست اســت می توانم کنار 
فیلمســازان پایتخت نشــین، فیلم هایــی هــم 
ببینیم و فکر کنیم همه با هم هستیم ،ولی در 
نهایت هنوز فاصله زیاد اســت تــا مثل دو کفه 
ترازو کنار هم قرار بگیریم. ما که در شهرســتان 
بــا بودجــه انــدک و عوامل و امکانــات محدود 
فیلم می سازیم نمی توانیم آنطور که شایسته 
اســت رقابت کنیم و خودمان را محک بزنیم. 
فعلًا به لحاظ امکانات توزان برقرار نشده ،ولی 
امیدوارم در آینده شــرایط به گونه ای باشــد که 
حــس کنیم همه جــوره این توازن ایجاد شــده 

است.«
او با تأکید بر اینکه لازم است حمایت در بخش 
تولید ایجاد شــود، ادامه می دهد: »فیلم هایی 
در تهــران دیــدم کــه انــگار برشــی از یک فیلم 
سینمایی اســت .این اتفاق برای من فیلمساز 
شهرستانی اصلًا امکان پذیر نیست. این امکان 
بــرای من وجود ندارد که با این کســت)ترکیب 
بازیگران( و امکانات و عوامل قوی فیلم بسازم. 
طبیعتاً با حضور در جشنواره من باید احساس 
کنم قســمتی از این پازل هســتم ،امــا الان این 

حس برای من به وجود نیامده است.«
بــه  بــا اشــاره  ادامــه  البتــه در  ایــن فیلمســاز 
امتیازهای حضور در جشنواره می افزاید: »من 
یک فیلم اولی هســتم و اولین تجربــه ام برای 
این فستیوال معتبر انتخاب شده است. همین 
که در این دورهمی هســتیم و با فعالان و افراد 
صاحب تجربه گفت و گو می کنیم از مزیت های 

جشــنواره  و برایم دلگرم کننده است. مطمئناً 
همین دیده شــدن فیلم برایم مهم است، اما 
امیدوارم این مســیر ادامه پیدا کند و شــرایطی 
پیش بیاید که بتوانم فیلمسازی را ادامه بدهم. 
من کــه نمی خواهم کارم به همیــن فیلم اول 

ختم شود، می خواهم ادامه بدهم.«
ë یک روز فیلمبرداری، هزینه سه روز تجهیزات

امیــر پذیرفته را مخاطبان جــدی این عرصه با 
»کپسول« به خاطر می آورند؛ فیلمسازی که با 
همین فیلم سال گذشــته جایزه بزرگ بخش 
بین الملل سی و هشتمین جشنواره فیلم کوتاه 
تهــران را از آنِ خــود کــرد و راهــی اســکار ۲۰۲۲ 
شــد. این کارگردان رفســنجانی امسال با فیلم 
»انــدروا« بــه دوره ســی ونهم جشــنواره آمــده 
است. آن طور که خودش می گوید خلاصه تم 
اصلــی این فیلم هم همین نکته اســت که هر 
سنگی پرتاب کنی، سرانجام به سمت خودت 

برمی گردد. 
او که از تحسین شــده های این جشــنواره است، 
می گوید نبود امکانات و تجهیزات در شهرستان 
هزینه فیلمسازی را برای فیلمسازانی که ساکن 
تهران نیســتند بالا می برد.پذیرفته با اشــاره به 
فرصــت حضــور در جشــنواره و تجربه فضای 
گفت وگــو و تبــادل اطلاعات در ایــن دورهمی 
می افزایــد: »جــد از اینکه فیلمســازها دور هم 
جمع می شوند، فیلم های همدیگر را می بینند 

و انتقــال تجربه صــورت می گیــرد، نکته مهم 
دیگــر ایجــاد انگیزه اســت. متأســفانه فرصت 
عرضــه و نمایــش بــرای فیلــم کوتــاه خیلــی 
محدود است. هر جایی نمی توانیم فیلم کوتاه 
ببینیم. می آییم جشــنواره که فیلم یکسری از 
دوســتان را ببینیم. این خــودش حائز اهمیت 

است.«
او در پاســخ بــه ســؤالی مبنی بر اینکــه جوایز و 
تحسین های جشــنواره می تواند مسیر ساخت 
فیلــم بعدی فیلمســاز را هموار کنــد، توضیح 
می دهــد: »اساســاً فکــر می کنم خــود مِاهیت 
جایــزه، صددرصد انگیزه می دهد. اگر اشــتباه 
نکنم من تنها فیلمسازی هستم که پارسال در 
بخش داســتانی فیلم داشــت و امسال هم به 
جشنواره آمده است. قطعاً این جایزه تأثیرگذار 
بــوده. ما به همین زنده ایــم. درس خواندیم و 
تلاش کردیم که فیلم بســازیم. امیدی که ما را 
زنده مــی دارد همین پویایی در ســاخت فیلم 
اســت، ولی متأســفانه بجز انجمن که همیشه 
همراه بوده و تمام فیلم هایم را با حمایت این 
نهاد ساخته ام دغدغه مالی باعث می شود که 
قدرت ریســک فیلمســاز پایین بیاید. خیلی از 
دوســتان خودم از نیروهای مســتعد این حوزه 
هســتند، اما برآورد مالــی برایشــان آزاردهنده 
اســت.«این فیلمســاز با تأکید بر این نکته که 
موانــع و مشــکلات فقط بــه بودجــه محدود 

نمی شــود، می افزایــد: »تجهیــزات متمرکــز 
در مرکز اســت. اگــر یک فیلمســاز تهرانی به 
عنوان مثال بخواهــد تجهیزات فیلمبرداری 
را اجــاره کند، روز فیلمبــرداری اجاره می کند 
و کارش را می ســازد، اما ما باید دو روز جلوتر 
هزینــه تجهیــزات را بدهیــم تــا به دســتمان 
برســد و یــک روز هــم بــرای برگشــت هزینه 
کنیم؛ یعنی ســه روز پول تجهیزات را اضافه 
پرداخــت کنیــم. از طــرف دیگــر دفاتــر همه 
شهرســتان ها نیز نمی تواننــد همه تجهیزات 
را داشــته باشــند ؛مگر طی ســال چنــد فیلم 
ســاخته می شــود که بخواهند این همه برای 

خرید تجهیزات هزینه کنند.«
پیامد نبود امکانات در شهرستان اما تنها حذف 
اســتعدادهای درخشــان ایــن حــوزه نیســت و 
دســت ســینمای ایــران را ســوژه های بکــر این 

مناطق خالی می گذارد. 
امیــر پذیرفتــه می گویــد: »من ســه فیلمــم را 
در رفســنجان ســاختم. چهارمــی را هــم دارم 
در همین شهرســتان می ســازم، تــا مادامی که 
فیلم بسازم در رفسنجان فیلم می سازم. ایده 
و ســوژه و اتفاق هــای نابــی دارد که مــن با آنها 
زیســت کرده ام. من این آدم ها و دردهایشــان 
را دیــده ام. لابد فیلمــی که در اینجا می ســازم 
تأثیــرش خیلــی بیشــتر از فیلمی اســت که در 

تهران بسازم.«

»ایران« در گفت وگو با 3 فیلمساز شهرستانی حاضر در سی  و نهمین جشنواره فیلم کوتاه از موانع ساخت فیلم کوتاه گزارش می دهد

وقتی کنار هم قرار می گیریم
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